

TANIA LOVASCIO

Nicolas Malebranche et l'unicité de la vérité

Résumé

À plus d'un siècle de la VIII^e session du V^e Concile du Latran, se place la figure de Nicolas Malebranche (1638–1715), prêtre oratorien, philosophe d'origines cartésiennes. Est-ce qu'un fil existe qui relie Malebranche à l'histoire de ce Concile ? La réponse est affirmative. Pour traiter cette question, nous pensons qu'il est opportun de diviser notre article en deux parties : la première examinera le rapport historique entre Malebranche et la bulle Apostolici regiminis et la deuxième s'interrogera sur la position de Malebranche par rapport à la question émergente de la bulle, celle de l'unicité de la vérité.

Abstract

More than a century after the eighth session of the Fifth Council of the Lateran, we find the figure of Nicolas Malebranche (1638–1715), an Oratorian priest and philosopher of Cartesian background. Is there a connection between Malebranche and the history of this Council? Indeed there is. To address this topic, the present article is divided into two sections: the first aims to reconstruct and explore the historical ties between Malebranche and the Apostolici Regiminis Bull, while the second takes a more interrogative approach, calling into question Malebranche's stance on the subject emerging from the Bull: the uniqueness of truth.